
آمارهاي صندوق نوآوري و ش�كوفايي نش�ان 
مي دهد ك�ه ش�ركت هاي دانش بني�ان ايراني 
در 70 كش�ور دنيا بازارهاي صادرات�ي خود را 
پي�دا كرده اند. طب�ق گزارش معاونت توس�عه 
صندوق نوآوري و شكوفايي، در سال 1400 آمار 
رسمي صادرات شركت هاي دانش بنيان به ۸00 
ميليون دلار رسيده اس�ت. ضمن اينكه امسال 
هر ش�ركت  دانش بنياني مي تواند تا سقف يك 
ميليارد تومان از خدمات مختلف اين صندوق 
در حوزه توانمندس�ازي بهره مند شود. قانون 
جهش تولي�د دانش بنيان ها هم موجب ش�ده 
هيچ دس�تگاه دولتي ح�ق واردات محصولي 
را كه دانش بنيان ها مي س�ازند، نداشته باشد. 

قان��ون حماي��ت از مؤسس��ات دانش بني��ان و 
تجاري س��ازي نوآوري ها و اختراعات، در راستاي 
اصل 123 و نيز اصل ۴۴ قانون اساس��ي در س��ال 
13۸۹ از س��وي مجلس تصويب ش��د. اين قانون 
همان س��ال براي اجرا به دولت ابلاغ شد و هيئت 
وزي��ران آيين نامه اجرايي آن را در اواس��ط س��ال 

13۹1 تصويب كرد. 
 حماي�ت از طريق صندوق ه�اي VC براي 

نخستين بار
مطابق ماده ۵ قانون حمايت از مؤسسات دانش بنيان 
در راس��تاي تحقق اقتصاد دانش بنيان و فناوري 
محور و تكميل زنجيره ايده تا ب��ازار، نهادي مالي 
به نام صندوق نوآوري و ش��كوفايي در اواخر سال 

13۹1 تأسيس شد. 
اين صندوق به منظور تجاري س��ازي نوآوري ها و 
اختراعات، كاربردي كردن دانش و دستاوردهاي 
پژوهشي و تكميل زنجيره ايده تا بازار از شركت هاي 

دانش بنيان پشتيباني و حمايت مي كند. 
اين نهاد زيرمجموعه رياست جمهوري، خدمات 
مالي و اعتباري، تسهيلات و مشاركت در توليد را 
براي ش��ركت هاي دانش بنيان تأمين مي كند. به 
طور كلي هدف نهايي صندوق نوآوري و شكوفايي 
به عنوان يك نهاد توسعه اي كمك به رونق اقتصادي 
كشور از طريق حوزه هاي دانش بنيان و فناوري هاي 

برتر است. 
در طول فعاليت صندوق نوآوري و شكوفايي، يكي 
از انتقادهاي مهمي كه به آن مي ش��د، اين بود كه 
برخلاف نسخه خود در كش��ورهاي توسعه يافته 
عمل مي كند. يعني براي حمايت از فناوري، به جاي 
ايجاد صندوق هاي VC از شيوه هاي سنتي حمايتي 
اس��تفاده مي كند. حال آنكه روز گذش��ته پايگاه 
اطلاع رس��اني اين صندوق خبر داده كه امسال به 
طراحي و ايجاد صندوق هاي VC براي حمايت از 

دانش بنيان ها دست زده است. 
 )Venture Capital( س��رمايه گذاري خطرپذير

كه از آن با عنوان هاي »سرمايه گذاري جسورانه« 
يا »س��رمايه گذاري كارآفريني« نيز نام مي برند، 
عبارت است از تأمين سرمايه لازم براي شركت ها 
و كس��ب وكارهاي نوپا )اس��تارت آپ( كه مستعد 
جهش و رشد ارزش هستند و البته داراي ريسك 

فراواني است. 
شركت هاي س��رمايه گذار ريس��ك پذير، گروهي 
از س��رمايه گذاران هس��تند كه روي شركت هاي 
كوچك با پتانسيل رشد بالا سرمايه گذاري مي كنند. 
اين ش��ركت ها پول قرض نمي دهند، بلكه در اين 

شركت ها سرمايه گذاري مي كنند. 
  در برخي بازارهاي دنيا اروپايي و امريكايي 

را كنار زديم
همايش »ريزالكترونيك« روز گذش��ته با حضور 
جمعي از شركت هاي دانش بنيان و فعالان اين حوزه 

در محل صندوق نوآوري پايان يافت. 
در اين همايش معاون توس��عه صندوق نوآوري و 
شكوفايي، در آغاز سخنان خود خبر از اين داد كه 

تعداد شركت هاي دانش بنيان از مرز 6 هزار و ۸00 
شركت نيز گذشته است و تأكيد كرد كه نيمي از 
اين تعداد شركت  دانش بنيان در حوزه الكترونيك 

و برق فعاليت دارند. 
سياوش ملكي فر با بيان اينكه تنها در سال گذشته 
آمار رسمي صادرات ش��ركت هاي دانش بنيان به 
۸00ميليون دلار رسيده است. به پايگاه اطلاع رساني 
صندوق نوآوري و شكوفايي گفت: اگر از روش هاي 
سنتي صادرات فراتر رويم و آمار غيررسمي صادرات 
را نيز به آن اضافه كنيم درمي يابيم كه شركت هاي 
دانش بنيان كشور ما در سال گذشته تا بيش از يك 

ميليارد دلار صادرات داشته اند. 
وي با بررسي آمار نشان داد كه اكنون شركت هاي 
دانش بنيان ايراني در 70 كش��ور دني��ا بازارهاي 
صادراتي خود را پيدا كرده اند و تصريح كرد: بسياري 
از شركت هاي دانش بنيان ايراني در برخي بازارهاي 
دنيا توانسته اند شركت هاي اروپايي و امريكايي را 

كنار بزنند و اين بازارها را به تصرف خود درآورند. 

300 ه�زار ميلي�ارد تومان�ي   س�هم 
دانش بنيان ها در توسعه

معاون توسعه صندوق نوآوري و شكوفايي با اشاره 
به حمايت هاي ديپلماسي اين صندوق افزود: ما در 
بخش خدمات توانمندس��ازي صندوق، بسياري 
از مس��يرهايي را كه منجر به صادرات شوند، براي 
ش��ركت هاي دانش بنيان هموار كرديم. پذيرش 
هيئت هاي تجاري در صندوق نوآوري كه موسوم 
به »يك شنبه هاي صادراتي« اس��ت و ما از آن به 
»صادرات بدون ويزا« ياد مي كنيم، از جمله همين 
اقدامات اس��ت. هيئت هاي تجاري، چه در بخش 
خصوصي و چه در بخش هاي دولتي، در بسياري 
از كش��ورهاي منطقه و دنيا به اي��ران مي آيند و با 
زيس��ت بوم نوآوري و توانمندي ه��ا و محصولات 
شركت هاي دانش بنيان آشنا مي شوند و در همين 
راس��تا در رويدادهاي يك ش��نبه هاي صادراتي با 
شركت هاي دانش بنيان ايراني وارد مذاكره و انعقاد 

قرارداد مي شوند. 
اعزام ش��ركت هاي دانش بنيان به نمايشگاه هاي 
بين المللي و برپايي پاويون در اين نمايشگاه ها براي 
شركت هاي دانش بنيان با حمايت صندوق نوآوري 
و شكوفايي بخش ديگري از خدمات صندوق بود كه 

ملكي فر از آن سخن گفت. 
وي همچنين با برشمردن خدمات ديگر اين صندوق 
به شركت هاي دانش بنيان در زمينه توانمندسازي 
آنها خبر از آن داد كه امسال هر شركت  دانش بنياني 
مي تواند تا س��قف يك ميليارد توم��ان از خدمات 
مختلف صندوق در حوزه توانمندسازي بهره مند 

شود. 
ملكي فر گفت: صن��دوق نوآوري از آذر ماه س��ال 
۹7 تاكنون توانسته با طراحي الگوها و شيوه هاي 
حمايتي مختلف به ركوردهاي خوبي دست پيدا 
كند. امس��ال هم ك��ه تأكيدها بر توس��عه اقتصاد 
دانش بنيان بيش��تر ش��ده و قان��ون جهش توليد 
دانش بنيان نيز به تصويب رسيده است، ما درصدد 
استفاده از ابزارهاي بيش��تر در راستاي اين هدف 
هستيم. اگر چه تا امروز بالغ بر 300 هزار ميليارد 
تومان س��هم ش��ركت هاي دانش بنيان از توسعه 

اقتصاد كشور است. 
در ادامه اين همايش هم عليرضا منادي سفيدان، 
رئيس كميس��يون آموزش، تحقيق��ات و فناوري 
مجلس با اش��اره به تصويب قان��ون جهش توليد 
دانش بنيان ها گف��ت: با ابزاره��ا و امكاناتي كه در 
اختيار شركت هاي دانش بنيان قرار گرفته مي توان 
به توسعه بيش از پيش دانش بنيان ها اميدوار بود. 
قانون جهش توليد دانش بنيان هم موانع پيش بيني 
ش��ده را در اينباره رفع كرده و بر اساس اين قانون، 
هيچ دس��تگاه دولتي حق واردات محصولي را كه 

شركت هاي دانش بنيان داخلي مي سازند، ندارد. 
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رئيس سازمان غذا و دارو: اختصاص ارز دولتي گره كوري بود كه به صنعت داروسازي زده شد! وقتي صنعت دارو شرطي مي شود
قطع آن ممكن است مشكلاتي براي بيماران ايجاد كند

عادت بیمارگونه داروسازان به ارز ترجیحی

حضور دانش بنيان هاي ايران در 70 كشور جهان
شركت هاي دانش بنيان  سال گذشته ۸00 ميليون دلار در خارج از ايران فروش داشتند

 خبرهاي رسيده از 

زهرا چيذري
گوشه و كنار كشور   گزارش  2

حاكي از آن اس�ت 
كه اوضاع دارويي چندان خوب نيست. دارو هم 
كم است و هم گران به دست مردم مي رسد. اين 
در حالي است كه هنوز اصلاحات قيمت دارو و 
انتقال ارز دارو به بيمه ها اتفاق نيفتاده و اگر اين 
ماجرا اتفاق بيفتد، احتمال رشد بيشتر قيمت 
دارو هم هست. پيش نيازهاي اين اصلاح قيمت 
نخست پوشش بيمه اي براي همه افراد فاقد بيمه 
بود كه محقق شد و در درجه بعدي، لازم است 
تمام اقلام دارويي موجود در فهرس�ت دارويي 
كشور تحت حمايت بيمه در بيايند تا بيماران با 
چالش كمتري مواجه شوند. با وجود اين افزايش 
قيمت ها، باز هم توليد كنندگان دارو معتقدند 
قيمت دارو بايد بيشتر افزايش يابد تا اين صنعت 
بتواند روي پا بماند، اما رئيس سازمان غذا و دارو 
ريشه ماجرا را در عملكرد دولت قبل مي داند و 
معتقد است »دولت قبل با آوردن ارز ترجيحي 
سلامت مردم را به گروگان گرفت. « از نگاه وي 
كمبودهاي مقطعي و در برخي برهه ها از جمله 
عواقب تخصيص ارز دارو است. در گذشته ارزي 
را كه براي صنعت دارو در نظر گرفتند، هر سال 
كاهش دادند و با كاهش ارز دولتي، ارز ترجيحي 
ارز نيمايي جانش�ين ش�د و داروهاي�ي كه ارز 
نيمايي گرفتند قيمت آنها بالات�ر رفت و براي 
بيمه ها نيز مشكلاتي ايجاد شد و بيمه ها قدرت 
ريالي كافي براي افزايش قيمت نداشتند و باعث 
شد پرداخت از جيب مردم در آن سال ها افزايش 
پي�دا كن�د و ب�ه اي�ن نقط�ه رس�يديم. 

زمزمه هاي حذف ارز ترجيحي دارو از سال گذشته 
و در جريان تصويب لايحه بودجه بود كه شنيد شد. 
در همان زمان بارها تأكيد ش��د ارز ترجيحي دارو 
حذف نمي ش��ود و تاكنون هم هنوز اين اتفاق رخ 
نداده است. با حذف ارزترجيحي دارو، قيمت دارو ها 
از 2۵ تا ۵30 د رصد رش��د خواهد داشت، اما طبق 
مصوبه مجلس شوراي اس��لامي بايد قيمت دارو و 
پرد اخت از جيب مرد م به اند ازه شهريور سال 1۴00 
باشد! طبق قانون اين اختيار به دولت داد ه شد ه كه 
مي تواند ارز ترجيحي را حذف كند و به مصرف كننده 

نهايي بدهد كه اگر اين اتفاق بيفتد، بيمه ها به عنوان 
يكي از مراج��ع و نهاد هاي متولي اي��ن كار در نظر 

گرفته شده اند. 
 حذف مشروط 

بهرام عين  اللهي، وزير بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزش��كي با بيان اينكه سياس��ت دولت اين است 
كه ارز ترجيحي همچنان براي دارو اعمال ش��ود، 
مي گويد: » اگر قرار باش��د ارز ترجيحي دارو حذف 
شود، بايد مابه التفاوت در اختيار بيمه ها قرار بگيرد.« 
عين الله��ي درب��اره قيم��ت دارو، اينگونه توضيح 
مي دهد: »معتقدم بايد به سمتي حركت كنيم كه 
پرداخت اغلب هزينه دارو توسط مردم صورت نگيرد 

و با همين نگاه بحث بيمه ها را دنبال مي كنيم.«
وي با بيان اينكه در هيچ جاي دنيا اين طور نيست 
كه مردم ب��ه داروخانه ها برون��د و دارو تهيه كنند، 
مي افزايد: » تجويز دارو بايد توس��ط پزشك صورت 
بگيرد و سيس��تمي باش��دكه عمده هزينه دارو را 

بپردازد و اين سيستم همان بيمه ها هستند. «
وزير بهداش��ت با تأكيد بر اينكه دنبال اين هستيم 
كه بيمه ها را تقويت كنيم، به بيمه شدن سه دهك 
پايين جامعه يعني حدود ۵ ميليون و 600 هزار نفر 
اشاره مي كند و مي گويد: » با بودجه 6 هزار ميليارد 
توماني كه مجلس در اختيار وزارت بهداش��ت قرار 
داده، اين س��ه دهك نيازي به پرداخت حق بيمه 

ندارند و با درج كد ملي خ��ود مي توانند از خدمات 
بيمه سلامت استفاده كنند. «

عين اللهي با بيان اينكه به دنبال اين هس��تيم كه 
تسهيلاتي در نظر بگيريم تا همه افراد بيمه شوند، 
مي افزايد: » همچنين تصميم داريم تعداد داروهاي 
تحت پوشش بيمه را نيز افزايش دهيم، اما مكمل ها، 
تقويت كننده ها و برند هاي خارجي نمي توانند تحت 
پوشش بيمه قرار بگيرند. در مورد داروهاي خارجي 
تا وقتي كه توليد با كيفيت داخلي مورد تأييد وزارت 
بهداش��ت وجود دارد، طبيعي اس��ت كه برندهاي 
خارجي مورد پوشش قرار نمي گيرند؛ مگر برندهاي 
داروهايي كه توليد داخل نداش��ته باش��ند. با اين 
تمهيدات ما پرداختي بيماران را كاهش مي دهيم.«

 قطع ارز دارو از سوي بانك مركزي !
به��رام دارايي، رئيس س��ازمان غ��ذا و دارو هم در 
گفت وگو با فارس درب��اره ش��رايط و ذخيره هاي 

دارويي اينگونه توضيح داده است:
»در ش��رايط نبود تحريم وضعيت صنعت داروي 
كشور مناسب بود. با تدابير انديشيده شده در تحريم 
و بحران كرونا هم وضعيت دارو با بحران مواجه نشد 
و خوش��بختانه اكنون نيز با توليد اغلب داروها در 
كشور با كمبود جدي دارو مواجه نيستيم. در سال 
13۹2 كشور با كمبود 330 قلم دارو مواجه بود كه 
ستادي ويژه براي تأمين دارو تشكيل شد و ظرف 

شش ماه دارو تأمين ش��د. شركت ها يكبار در سال 
براي واردات يا تولي��د دارو برنامه ريزي مي كنند تا 
قيمت دارو مناسب تر باش��د.« به گفته وي زماني 
كه دولت سيزدهم روي كار آمد 2 ميليارد دلار ارز 
به دارو تخصيص داده شده بود، در صورتي كه بايد 
۴ميليارد دلار ارز تخصيص داده مي شد، يعني دولت 
قبل بودجه سال 1۴00 را نصف كرده بودند، وقتي 
وزارت بهداشت مستقر شد، متوجه شد كه پول دارو 
هم هزينه شده است و به همين دليل نيمه آبان با 

كمبود دارويي مواجه شديم. 
رئيس س��ازمان غذا و دارو تأكيد كرد: » وقتي دارو 
دچار كمبود شود به راحتي جبران نمي شود، بلكه 
مستلزم برنامه ريزي و توليد است از همين رو حداقل 

شش ماه طول مي كشد كه كمبودها رفع شود.«
دارايي ب��ا بيان اينك��ه برخ��ي داروه��ا تنها يك 
تأمين كننده در دنيا دارند و ما باي��د در نوبت قرار 
بگيريم، افزود: » بانك مركزي دو بار در سال گذشته 
ارز دارو را قطع كرد كه همين موضوع باعث مي شود 
برنامه ريزي براي تأمين دارو با مشكل مواجه شود، 
دولت ها بايد به اين موضوع توجه ويژه داشته باشند 
و در زمان تغيير دولت مجلس بايد بر مسئله تأمين 
دارو نظارت داشته باشد به دليل اينكه كمبود دارو 

مردم را با مشكل مواجه مي كند.«
 گره كور ارز ترجيحي به صنعت داروسازي

 از نگاه رئيس س��ازمان غ��ذا و دارو، دولت قبل با 
آوردن ارز ترجيحي س��لامت مردم را به گروگان 
گرف��ت. وي معتقد اس��ت: » اختصاص ارز دولتي 
گره كوري بود كه به صنعت داروس��ازي زده شد و 
باز كردن آن كار آساني نيست و وقتي صنعت دارو 
شرطي مي شود، قطع آن ممكن است مشكلاتي 
براي بيماران ايجاد كند. پوشش بيمه هم در زمينه 
دارو به خوبي عمل نمي كند، هنوز زيرساخت هاي 
اختصاص ارز دولتي به بيمه ها و و حذف ارز دولتي 
به صنعت مهيا نشده اس��ت و اختص��اص ارز دارو 

كماكان ادامه دارد.«
به گفته دارايي ارز دارو قطع نشده است، اما وضعيت 
تخصيص ارز دارو مانند عقربه هاي ساعت است و 
ارز بايد هر لحظه برقرار باش��د. برخ��ي افراد كه 
بيماري هاي سخت مبتلا و دچار نقص مادرزادي 
هس��تند با تخصيص نيافتن به موق��ع ارز دچار 

مشكل مي شوند. 

 تا يك ماه آينده يك رام قطار س��ه واگنه مترو به قم ارسال مي شود. 
اين قطار بيمه مي شود تا با س��از و كار خوبي منتقل شود. مدير عامل 
شركت بهره برداري مترو تهران و حومه مي گويد: اين قطار براي تست 

سرد و گرم اعزام مي شود. 
 مدير كل آس��يب هاي اجتماعي س��ازمان بهزيس��تي كشور گفت: 
خانه هاي امن تنها مركزي است كه مادر و كودك را همزمان به مدت 

چهار ماه و حداكثر هشت ماه با هم پذيرش مي كند. 
 ديوان عدال��ت اداري اعلام ك��رد: پرداخت فوق الع��اده مناطق 
مرزي كمتر توسعه يافته و بد آب و هوا به كاركنان شاغل در مناطق 
مرزي كه جزو مناطق كمتر توسعه يافته و بد آب و هوا نمي باشند، 

غيرقانوني است. 
 مدير كل دفتر امور زنان و خانواده و پيشگيري  قوه گفت: در قانون جديد 
حمايت از اطفال و نوجوانان، مجازات هاي قانوني براي آن ارگان هايي كه 

از مسئوليت هاي خود تخطي كنند، در نظر گرفته شده است. 

پرستاران 89 روزه شركتي مي شوند
مع�اون پرس�تاري وزارت بهداش�ت ب�ا اش�اره ب�ه درخواس�ت 
پرس�تاران،  وضعي�ت  تبدي�ل  ب�راي  وزارتخان�ه  اي�ن 
داد.  خب�ر  روزه   ۸۹ پرس�تاران  ش�دن  ش�ركتي  از 
عباس عبادي، معاون پرس��تاري وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزش��كي در مورد آخرين وضعيت استخدام پرس��تار در كشور اظهار 
كرد: از س��ال ۹۸ تا پايان ۹۹ وزارت بهداش��ت تعداد ۵۵ ه��زار نفر را 
در تمام رده ها استخدام كرد. در س��ال 1۴00 نيز 67 هزار نفر تبديل 
وضعيت ش��دند و در مجموع بالغ بر 120 هزار نفر در اين سه  سال به 
جمع نيروهاي وزارت بهداشت اضافه شدند كه ۴0 درصد آنها پرستار 
هستند و اين عدد قابل توجهي است.  وي افزود: در حال حاضر 16 هزار 
نفر از پرس��تاران نيز دوره طرح را مي گذرانند و ۸ هزار نفر نيز در دوره 
تمديد طرح هستند كه در مجموع 2۴ هزار نفر پرستار طرحي و تمديد 
طرحي داريم كه در نظام سلامت خدمت مي كنند.  عبادي يادآور شد: 
در اسفندماه سال گذش��ته وزارت بهداشت درخواست كرد 100 هزار 
نفر از نيروهاي همكار در تمامي رده ها با انواع قراردادها، مانند شركتي، 
۸۹ روزه تبديل وضعيت شوند كه اين منوط به تصويب نهادهاي فراتر 
از وزارت بهداش��ت مانند سازمان امور اس��تخدامي و تأييد ستاد ملي 
كرونا است.  معاون وزير بهداشت يادآور شد: در سه سال گذشته حدود 
30هزار نفر نيرو از وزارت بهداشت بازنشست شده اند و درخواست مجوز 
براي جذب 33 هزار نفر در مراكز بهداش��تي و درماني تازه تأسيس را 
داشته ايم. در مجموع اگر سازمان هاي فرا وزارتي با ما همكاري كنند، 
به زودي اخبار خوبي در حوزه پرستاري داشته باشيم.  وي همچنين با 
اشاره مشكلات پرستاران تأمين اجتماعي نيز اظهار كرد: خوشبختانه 
در يك ماه گذش��ته با افزايش ۵0 درصدي فوق العاده ويژه پرستاران 
تأمين اجتماعي نيز موافقت شده است كه احتمالاً تا پايان خرداد اين 
فوق العاده خاص پرداخت مي شود.  معاون پرستاري وزارت بهداشت با 
اشاره به اشكال مختلف قراردادهاي پرستاري نيز اظهار كرد: در معاونت 
توسعه وزارت بهداشت برنامه اي وجود دارد كه مبني بر تجميع اشكال 
اين قراردادها و كاهش آنهاس��ت.  وي افزود: ما كمتر از ۵00 پرستار با 
قرارداد ۸۹ روزه داريم كه حجم محدودي هستند. با اين حال حتي يك 
نفر هم نبايد قراردادي به اين صورت داشته باش��د. پرستاران ۸۹ روزه 

ابتدا شركتي و در ادامه در فرايند تبديل وضعيت قرار مي گيرند. 

حسین سروقامت رتبه ايران در سرعت اينترنت ثابت
 ۳0پله ارتقا مي يابد

به گفته وزي�ر ارتباطات رتب�ه جهاني ايران در س�رعت اينترنت 
موبايل تا پايان دولت ۲0 پله و در اينترنت ثابت 30 پله ارتقا مي يابد. 
وزير ارتباطات در مورد دلايل كاهش كيفيت و كندي سرعت اينترنت 
توضيح داد و گفت: سرعت فعلي اينترنت شايسته مردم نيست و تلاش 
ما در اين دولت ارتقای سرعت روي زيرساخت هاي شبكه ارتباطي كشور 
است.  عيسي زارع پور سرعت اينترنت را تابع عوامل متعددي دانست و 
افزود: برخي از اين عوامل در گذشته مورد غفلت واقع شده است. براي 
مثال هم اكنون اكثر ترافيك مصرفي كشور روي ارتباطات ثابت است، 
چراكه در گذشته تمركز اصلي روي توسعه ارتباطات همراه بوده است. 
وي گفت: از آنجايي كه ارتباطات بي سيم داراي محدوديت هاي خاصي 
به دليل فضاي فركانسي است، زماني كه ترافيك از يك حدي بيشتر 
شود كيفيت روي اين شبكه افت پيدا مي كند. از اين رو ما تمركزمان را 
به سمت توسعه شبكه فيبر  نوري به عنوان نسخه شفابخش حل سرعت 
اينترنت برده ايم.  وزير ارتباطات تأكيد كرد: در حالي كه در بس��ياري 
از كشورها توسعه فيبر نوري منازل و كسب و كارها حدود هشت سال 
طول مي كشد، اما قرار است در دولت سيزدهم تا پايان دولت 20 ميليون 
پورت فيبر نوري براي منازل و كس��ب و كارها فراهم كنيم و براي اين 

پروژه حمايت هاي مالي و قانوني پيش بيني كرده ايم. 
زارع پور با اش��اره به آخرين رتبه بندي پايگاه اسپيد تست در خصوص 
رتبه ايران در س��رعت اينترنت گفت: در حالي كه در شهريور 1۴00 
ميانگين سرعت اينترنت موبايل 21 مگابيت بود هم اكنون اين سرعت 
به بيش از 26 مگابيت افزايش پيدا كرده و رتب��ه ايران به 71 در ميان 
كشورهاي جهان رسيده اس��ت. در همين حال در حوزه اينترنت ثابت 
ميانگين س��رعت در ش��هريور ماه 1۴00 حدود ۹ مگابيت بود كه هم 
اكنون به 10/۴ مگابيت رسيده است و ايران رتبه 1۴2 را در جهان دارد. 
اين در حالي است كه ميانگين سرعت موبايل در دنيا 30 مگابيت و در 
سرعت اينترنت ثابت 2۹ مگابيت است.  وي تأكيد كرد: قول مي دهيم 
پايان دولت سيزدهم در اينترنت موبايل حداقل 20 پله و در اينترنت 
ثابت 30 پله رتبه ايران را ارتقا دهي��م. اميدواريم در صورتي كه پروژه 
اينترنت فيبر نوري اجرايي ش��ود، ايران در ح��وزه اينترنت ثابت جزو 
۵0كشور اول باشد. در همين حال با راه اندازي 5G نيز تا سه سال آينده 

سرعت اينترنت موبايل هم افزايش مي يابد. 
وزير ارتباطات در خصوص روند تكميل پ��روژه دولت الكترونيك و ارائه 
خدمات عمومي دولتي بدون مراجعه حضوري مردم توضيح داد و گفت: 
هم اكنون حدود ۴0 درصد از خدم��ات دولت به صورت الكترونيكي به 
مردم ارائه مي شود، اما كيفيت آن طوري نيست كه ديگر نيازي به مراجعه 
حضوري مردم نباشد و از اين رو ميزان رضايتمندي مردم از ارائه خدمات 
الكترونيك پايين است.  زارع پور ادامه داد: مطابق با ارزيابي هاي جهاني 
كه مربوط به سال 2020 مي شود، رتبه ايران در شاخص EGDI در ميان 
1۹3 كشور ۸2 است و ما طبق برنامه ريزي هاي انجام شده تا پايان دولت 
سيزدهم اين رتبه را 30 پله ارتقا خواهيم داد.  وزير ارتباطات گفت: اين 
شاخص مربوط به توسعه دولت الكترونيك از جمله سرويس و خدمات، 
زيرساخت هاي ارتباطي و نيروي انساني مي شود. همچنين در شاخص 
ميزان مشاركت مردم از طريق ابزارهاي ديجيتال نيز مطابق اين رده بندي 
رتبه ايران 11۸ از ميان 1۹3 كشور است.  وي با تأكيد بر اينكه ساز و كار و 
زيرساخت هاي لازم براي تحقق دولت الكترونيك فراهم است، اضافه كرد: 
براي ضمانت اجرايي مصوبات كارگروه تعامل پذيري دولت الكترونيك 
هم اكنون تصويب طرح داده و اطلاعات ملي در دستور كار مجلس قرار 
دارد كه هدف آن جرم انگاري در صورت س��رپيچي از مصوبات كارگروه 

تعامل پذيري دولت الكترونيك است. 

درد نهفته در اين تصوير تا اعماق جان آدم�ي نفوذ مي كند. . . 
نمايي نزديك از كلاسي در دانشگاه اوكلاهاماي امريكا. 

دانشجويان در رديف هاي منظم پشت سر يكديگر نشسته اند، 
اما گوشه كلاس ميزي اختصاصي؛ براي دانشجويي غمگين كه 

رنگ پوست، تنها جرم اوست!
»جورج مك لورين« اولين سياهپوست پذيرفته شده دانشگاه 

اوكلاهاما به سال 1۹4۸ از آن روزهاي سخت مي گويد:
-  به من به چش�م حيوان نگاه مي كردند. كسي كلمه اي به من 
ياد نداد. اساتيد به سؤالات من پاسخ نمي دادند. . . اما من چنان 
خود را قوي كردم كه بعدها مجبور شوند پاسخ سؤالاتشان را از 
من بگيرند. تنها سلاحي كه جهان را متحول مي كند، آموزش 

است!
نام مك لورين به عنوان يكي از سه دانشجوي برتر، در فهرست 

افتخارات دانشگاه ثبت شد!
با س�عي و اهتمام جهان مي توان گرف�ت/  آري جهان به همت 

جان مي توان گرفت
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صرفه جويي ۴00 ميليون مترمكعبي در مصرف
آب با تغيير ساعت آب دهي فضاي سبز

اگ�ر آبي�اري فض�اي س�بز ش�هرها در زمان ش�ب انجام ش�ود، 
تنه�ا در س�ه م�اه تابس�تان ح�دود 400 ميلي�ون مت�ر مكع�ب 
آب در آبي�اري فض�اي س�بز كش�ور صرفه جوي�ي خواهد ش�د. 
محسن موسوي خوانساري، كارشناس محيط زيست اظهار كرد: هفته اول 
تيرماه به عنوان هفته صرفه جويي در مصرف آب نامگذاري شده است كه 
هدف آن آگاهي رساني درباره اهميت صرفه جويي در مصرف آب در فصل 
تابستان است. سه ماه نخست سال 1۴01 به دنبال سال 1۴00 سالي تقريباً 
خشك بوده است، اما با وجود اين در بسياري از موارد همچنان عادت هاي 
مصرف آب در كشور مانند سال هاي پرآبي است.  وي ادامه داد: رفتار ما با 
منابع آب مانند مردم كش��ورهاي پرآب اس��ت و ما توقع داريم هر آنچه را 
نياز است از مصرف منابع آب به دست بياوريم. يكي از اين رفتارها مصرف 
آب براي آبياري فضاي سبز اس��ت؛ در تهران سالانه بيش از 300ميليون 
مترمكعب آب براي آبياري فضاي سبز مصرف مي شود كه بخشي از اين آب 
از طريق چاه ها و قسمتي نيز توسط آب لوله كشي تأمين مي شود. با وجود 
اين سرانه مصرف بالاي آبياري، شهرداري تهران هيچ توجهي به چيدمان 
فضاي سبز ش��هري نمي كند و در آبياري آنها نيز مديريت درستي ندارد.  
اين كارشناس محيط زيست بيان كرد: در شهري مانند تهران كه متوسط 
بارندگي 210 ميلي متر در سال و در حدود يك چهارم متوسط جهاني است، 
فضاي سبز شهري بايد مطابق با الگوي مناطق خشك و نيمه خشك باشد. 
به عنوان مثال درختاني چون زبان گنجش��ك, ارغوان و سنجد گونه هاي 
مناسبي براي اين آب و هوا هستند، اما در مقابل درختاني مانند چنار، بيد 
مجنون يا چمن كاري به هيچ وجه گونه هاي مناسبي براي فضاي سبز تهران 

نيستند و تنها مصارف آب را بالا مي برند. 
موسوي ضمن انتقاد از حجم زياد چمن كاري در تهران گفت: مشكل 
ديگري كه در رابطه با چمن وجود دارد، اين است كه آبياري آن با وجود 
قرار داشتن در سال هاي خشك همچنان در ميانه ظهر انجام مي شود و 
به دليل زمان بندي نامناسب آبياري، نيمي از اين آب تبخير مي شود. 

وي تصريح كرد: راه هاي متنوعي براي كنترل مصرف آب در آبياري فضاي 
س��بز وجود دارد كه اولين راهكار تغيير پوشش سبز فضاي سبز تهران از 
گونه هاي آب بر به گونه هايي است كه آب بري كمتري دارند. بايد با استفاده 
از نظر كارشناس��ان متخصص، فضاي س��بز هر يك از شهرهاي كشور را 
متناسب با اقليم آن ايجاد كنيم. كشور ما به شدت تحت تأثير تغيير اقليم و 
افزايش دماي متوسط جهاني قرار دارد و اين پوشش نامناسب فضاي سبز 
در آينده بحران آب كشور را وخيم تر مي كند.  عضو هيئت مديره انجمن آب 
و خاك پايدار ايران به تسنيم گفت: لازم است تا مشابه اقدام وزارت نيرو 
در تغيير ساعات كاري ادارات دولتي كه براي صرفه جويي در مصرف برق 
انجام شد، معاونت فضاي سبز شهرداري ها نيز چنين كاري را انجام دهد و 
كادر آبياري فضاي سبز شهرداري از ابتداي تير ماه به شيفت شب منتقل 
كند و خدمات آبياري فضاي سبز شب ها انجام شود. بر اساس برآوردها اگر 
چنين اقدامي در سراسر كشور در سه ماه تابستان كه فصل كم آبي است 
انجام شود، در اين مدت به طور متوسط قريب به ۴00 ميليون متر مكعب 
آب در آبياري فضاي سبز سراسر كشور صرفه جويي خواهد شد.  موسوي 
خاطر نشان كرد: وزارت كشور بايد اين مهم را به شهرداري ها ابلاغ كند تا 
در فصل تابستان آبياري فضاي سبز در شيفت شب و در زماني كه تبخير 

حداقلي داريم، انجام شود. 

اتوبوس اروپايي و اتوبوس برقي 
به ناوگان تهران اضافه مي شود

با نوسازي هايي كه انجام مي شود، ۲00 دستگاه اتوبوس اروپايي تا 
يك ماه آينده وارد ناوگان حمل  و  نقل عمومي پايتخت مي ش�ود. 
مجتبي شفيعي، معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران گفت: 
اتوبوس برقي با قيمت حداقل 10 ميليارد تومان براي هر دس��تگاه از 

شهريور ماه در پايتخت تأمين مي شود. 
شفيعي با بيان اينكه حداكثر تعداد اتوبوس هاي فعال در سال ۸6 بيش 
از ۴ هزار دس��تگاه بوده و هيچ گاه 6 هزار و ۸ هزار دستگاهي كه مطرح 
مي شود، نبوده است، تصريح كرد: اگر بتوانيم برنامه ها را محقق كنيم، 
ميزان تأمين اتوبوس ها بي نظير اس��ت.  معاون حمل و نقل و ترافيك 
ش��هرداري تهران با بيان اينكه 2 ه��زار و 100 ميلي��ارد تومان تأمين 
نقدينگي در مترو انجام شده اس��ت، يادآور ش��د: با تأمين قطعات، كار 
اورهال را آغاز خواهيم كرد و در طول 1۸ م��اه اورهال 700 واگن مترو 
را انجام خواهيم داد.  معاون حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري تهران با 
اش��اره به اينكه بيش از 6۵ درصد نوع خاصي از دوربين هاي شهري در 
آغاز فعاليت ما معيوب بود، گفت: اقدامات لازم براي تأمين تجهيزات در 
اين زمينه آغاز شده تا بتوانيم هوشمندسازي را با جديت بيشتري ادامه 
دهيم.  وي همچنين تصريح كرد: ترمينال ش��رق يكي از اولويت هايي 
است كه به محض تأمين منابع مالي، بيش از 60 ميليارد تومان در مرحله 
اوليه اختصاص خواه��د يافت تا اواخر پاييز، مجموع��ه به بهره برداري 
برسد.  شفيعي با بيان اينكه در سال هاي قبل پاركينگ به اندازه كافي 
ايجاد نشده بود، گفت: برنامه ريزي ما اين بود كه 120 هزار واحد پارك 
حاشيه اي ايجاد شود كه 30 هزار واحد تأمين شده و مناقصات در مناطق 
مختلف در حال انجام است كه مابقي اين واحدها نيز تأمين شود.  وي 
افزود: پاركينگ هاي طبقاتي نيز در 16 نقطه مشخص شده كه اقدامات 
اجرايي آن نيز يك به يك در حال انجام است و در خصوص پاركينگ هاي 
مكانيزه نيز نواقص در حال رفع و مباحث در اين زمينه در حال پيگيري 
است.  معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران تأكيد كرد: در تلاش 
هستيم پروانه بهره برداري اسنپ را از وزارت صمت به شهرداري انتقال 
دهيم تا مشكل كرايه كه به معضلي در كشور تبديل شده، برطرف شود.  
وي افزود: 200 دستگاه اتوبوس اروپايي با نوسازي هايي كه انجام خواهد 
شد، تا يك ماه آينده وارد مدار مي شود تا مردم با مشكلات كمتري در 

حوزه حمل و نقل عمومي مواجه باشند. 

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک


